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Nimic nu rămâne nevătămat de patimi, ci, precum vânturile cele 

sălbatice, când cad pe marea liniştită, o răscolesc până la fund, încât 

şi nisipul îl amestecă cu valurile, tot aşa şi patimile, intrând în 

sufletul omului, toate le răstoarnă pe dos şi atrofiază agerimea minţii; 

şi mai cu seamă (dintre aceste patimi) mânia sau nebunia după slavă. 

 A dispreţui banii este uşor pentru cel ce voieşte, dar a dispreţui 

cinstea, cere celor mulţi mult necaz, multă filosofie, un suflet înge-

resc,  care să se atingă chiar de însăşi porţile cerului. Nici o patimă nu 

este atât de tiranică precum aceasta, care să stăpânească pretutindeni 

— poate că mai mult sau mai puţin, însă pretutindeni. Deci, cum am 

putea  oare  să  o  biruim,  dacă  nu  cu  totul,  măcar  o  parte?  

Gandeşte-te singur: când tu doreşti slavă, după ce te-ai bucurat de 

ea, vezi-i sfârşitul şi nu vei afla nimic. Gândeşte-te câtă pagubă 

pricinuieşte acest păcat, de câte bunuri lipseşte pe cineva; căci va 

suferi ostenelile şi primejdiile, în timp ce de roade şi de premii va fi  

lipsit. Gândeşte-te totuşi că cei mai mulţi sunt răi şi deci dispreţuieşte slava lor. Gândeşte-te ce 

este fiecare în parte şi vei vedea că faptul acesta este încărcat de ridicol, vei vedea că este mai 

mult  necinste  decât  slavă,  iar  după  toate  acestea,  ridică-ţi  cugetul  la  priveliştea  cea  de sus. 

Când, făcând vreun bine, te gândeşti poate că trebuie a le arăta aceasta şi oamenilor, şi cauţi 

privitori ai lucrului şi ai necazului, închipuie-ţi că Dumnezeu vede, şi atunci se va stinge toată   

pofta. Ridică-te  de  la  pământ  spre  priveliştea  cea  din  ceruri.  

Oamenii, chiar dacă laudă pentru moment, totuşi mai pe urmă hulesc, invidiază şi ceartă, în 

timp ce cu Dumnezeu nu se petrec lucrurile astfel,  ci  El  se  bucură  lăudând  succesele  noastre. 

Ai vorbit poate bine şi te-ai bucurat de aplauze? Şi care îţi este folosul? De cumva s-au 

folosit cei ce au aplaudat, de cumva s-au prefăcut şi au devenit mai buni, depărtându-se de relele 

de dinainte, cu adevărat că trebuie a te bucura, însă nu pentru laudele şi aplauzele ce ai căpătat, ci 

pentru prefacerea cea minunată şi plăcută. Iar dacă ei îşi petrec timpul aplaudând, făcând vuiet şi 

lăudând mereu, iar din aceste aplauze nu  scot  niciun  folos,  trebuie  mai  mult  a  te  mâhni, căci  
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